
ČSCH – Chovatelská rada České slepice 
 

 

Zápis z ustavující schůze chovatelské rady 

 

Místo a datum: Slatiňany, 25.7.2020: 10,30 – 16,30 hod 

 

Účastníci jednání: Herynek Petr, Hrubeš Pavel, Kalaš Jaroslav, Kosík Milan,   

Paclík Martin, Pavel Ivan, Zita Lukáš – účast 100 % 

 

Program jednání: 1. Zahájení 

2. Souhlas účastníků se jmenováním do Chov. rady a volba předsedy 

 3. Plemenářská práce  

 4. Povinnosti majitelů GZ Čzk 

 5. Hodnocení zvířat na klubových výstavách a svodech odchovu   

 6. Návrhy na úpravu Metodiky GZ 

 7. Různé 

 8. Závěr 

 

1. Jednání zahájil v 10,30 a následně vedl I. Pavel. 

 

2. a) Chovatelská rada České slepice (dále Rada) byla jmenována ÚOK chovatelů drůbeže 

jako poradní orgán pro šlechtění plemene. Všichni uvedení se jmenováním souhlasí. 

b) Předsedou Rady byl zvolen (na dobu do konce roku 2021) I. Pavel. 

c) Jednání Rady se předpokládá 1x ročně s tím, že v případě důležitých neodkladných 

záležitostí lze svolat další mimořádné jednání.  

 

3. a) Bylo dohodnuto, že šlechtitel Klubu chovatelů českých slepic (dále Klub) P. Hrubeš 

připraví před letošní speciální výstavou z dostupných podkladů návrh rotace kohoutů Čzk a 

tento v předstihu zašle M. Kosíkovi. 

b)  Rada doporučuje vedení Klubu jmenovat druhým šlechtitelem M. Paclíka. Současně bere 

na vědomí sdělení P. Hrubeše, že na pozici šlechtitele ke dni 31.12.2020 končí.  

c) Rada připomíná nutnost systémového řešení problému Markovy choroby drůbeže, která se 

může stát, s ohledem na malou početnost populace, pro plemeno existenčním problémem. 

Jako optimální doporučuje maximální využívání společného líhnutí v Ústrašicích, při kterém 

je současně prováděna vakcinace proti této chorobě. Chovatelé, kteří této možnosti nevyužijí 

by si měli v zájmu svém i ostatních chovatelů zajistit vakcinaci sami.  

d) Bylo dohodnuto, že J. Kalaš bude prezentovat na letošní speciální výstavě odchov (zvláště 

kohouty), jehož původ je odvozen od jedné mimořádně kvalitní slepice ze zrušeného chovu 

GZ A. Křiváka, který byl prioritně zaměřený na šlechtění silné konstituce a užitkovosti. 

Vzhledem k tomu, že v současnosti v chovech členů Klubu zvířata z tohoto šlechtění již 

nejsou, lze předběžně uvažovat o využití těchto jejich potomků k založení nové linie.   

e) Z podnětu M. Paclíka byla diskutována možnost skupinového šlechtění rodin složených 

z úzce příbuzných slepic různých ročníků (babička, matka, dcera). Tato metoda má řadu 

nesporných výhod, mimo jiné udržování větší diverzity v populaci, na druhou stranu přináší 

problémy při tvorbě rodokmenů. Rada pověřuje M. Paclíka k podrobnějšímu rozpracování 

této metody a ostatní členy rady vyzývá k případné spolupráci. 

f) Rada pověřuje I. Pavla prověřit možnost vedení plemenářské evidence a vystavování 

rodokmenů PKD kromě chovů GZ i u ostatních chovatelů Čzk a u dalších rázů české slepice, 

včetně českých slepic zdrobnělých. 



   

4. a) Rada zdůraznila nezbytnost dodržování platné Metodiky uchování genetického zdroje 

České slepice zlaté kropenaté a vyžadování plnění povinností majitelů chovů GZ, včetně 

včasného zasílání stanovených hlášení, jako základní podmínky pro uznání těchto chovů. 

b) Rada upozorňuje na povinnost majitelů GZ akceptovat systém koordinované klubové 

plemenitby.  

c) Rada doporučuje vedení Klubu stanovit pro majitele GZ Čzk povinnost vystavit na 

speciální výstavě z každého kmene v 1. roce po jeho založení odchov v minimálním počtu 4 

kusů (2,2). Tato zvířata musí být v takovém stadiu vývoje, aby mohla být posouzena 

známkami. 

d) Rada zdůrazňuje povinnost pro majitele chovů GZ vydávat při prodeji zvířat kupujícím 

rodokmeny. Zejména na akcích pořádaných Klubem lze prodávat pouze zvířata s rodokmeny.  

 

5. Dnem 1.4.2021 dochází rozhodnutím ÚOK CHD při hodnocení zvířat k přechodu na tzv. 

evropský systém posuzování. Jedná se o systém slovního hodnocení, který není koncipován 

pro plemenářskou práci a je také v rozporu s metodikou GZ, protože neumožňuje provádět 

statistické vyhodnocování kvality jednotlivých znaků a mezigeneračních rozdílů. V důsledku 

této skutečnosti Rada doporučuje vedení Klubu zvážit možnost přechodu ze 

systému posuzování na systém bonitace zvířat (návrh bonitačního lístku zpracovaný I. Pavlem 

je přílohou tohoto zápisu). Pro porovnání jednotlivých způsobů hodnocení Rada doporučuje 

vybrat na letošní speciální výstavě vzorek zvířat a u těchto provést trojí posouzení: 1. 

současným českým systémem (na český posuzovací lístek), 2. evropským systémem (na 

evropský posuzovací lístek) a 3. bonitací (na navržený bonitační lístek).    

 

6. V měsíci září letošního roku lze na MZe iniciovat případné návrhy na změny Metodiky GZ. 

Jednáním o těchto změnách je pověřen I. Pavel. Rada doporučuje navrhnout následující 

změny: 

a) Definovat systém umožňující zařazovat do chovů GZ vybraná zvířata z chovů mimo okruh 

GZ. Toto opatření je důležité pro rozšíření diverzity chovů GZ a snížení inbreedingu 

v populaci. Vhodná zvířata by mohli vyhledávat všichni chovatelé a navrhovat jejich využití 

prostřednictvím Klubu. O zařazení by rozhodovali společně plemenář Klubu a hodnotitel GZ. 

b) Reagovat na změnu způsobu posuzování uvedením systému bonitace do Metodiky. 

c) Zvážit doplnění současně uvedených 3 alternativ šlechtění GZ o další alternativu založenou 

na šlechtění rodin, uvedenou v bodě 3e).    

 

7. Rada doporučuje RPKD jmenovat J. Kalaše druhým hodnotitelem GZ s pověřením 

k uznávání chovů GZ drůbeže. 

 

8. Na závěr předseda Rady I. Pavel poděkoval všem přítomným za aktivní přístup a jednání 

v 16,30 hod ukončil.  

 

 

Zapsal: Petr Herynek 


